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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...És molt curiós que vullga donar lliçons d’educació amb 
eixe comportament, li ho dic sincerament, és molt senzill. 
(Rialles) Però és que jo sé que darrere d’això no hi ha un 
oblit, que darrere d’això no hi ha una desinformació i 
darrere d’això no hi ha només una voluntat d’intoxicació; 
darrere d’això hi ha ideologia, sí. (Veus) Per què volen que 
la història puga no donar-se de forma cronològica? Perquè 
no s’arriba mai a la guerra civil, perquè no s’arriba mai a la 
història contemporània, (veus) perquè passe com ha passat 
durant molts anys, que no s’explica que hi va haver una 
revolta i un colp militar contra la democràcia en este estat. 
(Veus)

Precisament, per tot això, curiosament, ve...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...un atac ideològic.

Miren, saben perfectament...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, conseller.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...el que fan, que és vendre’s al que l’extrema dreta els 
marca. Els temps de l’extrema dreta els marquen a vostés en 
les seues preguntes. A nosaltres no només no ens marquen 
res, sinó que ens fan més forts per a seguir avançant per la 
democràcia.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Continuem amb la pregunta 1.433, que formula la dipu-
tada Mercedes Ventura, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
al conseller d’Educació, Cultura i Esport, sobre la figura dels 
orientadors educatius als centres escolars.

Bé, disculpen, però és que açò hui no funciona.

La senyora Ventura Campos:

Ja funciona.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria.

La senyora Ventura Campos:

Gràcies, presidenta.

Señor Marzà, después de treinta y cinco años, usted sabe, 
de la existencia de los SPE, sin que jamás hubiera ningún 
cuestionamiento por parte de ningún estamento público ni 
privado de la Comunidad Valenciana, en plena pandemia 
su conselleria decide eliminarlos taxativamente, de manera 
unilateral, a pesar de reconocer usted mismo que los servi-
cios psicopedagógicos escolares han desarrollado un trabajo 
de máxima calidad y profesionalidad.

Por eso, me gustaría preguntarle: ¿cuál es la situación de 
los orientadores educativos en los centros escolares de la 
Comunidad Valenciana?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable conseller 
d’educació.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora diputada.

Precisament, com vosté sap, nosaltres anem sempre a 
allò important i no només a allò urgent. I, en eixe sentit, 
véiem que era necessari estructurar el model d’orienta-
ció, no només perquè era una millor manera d’atendre el 
nostre alumnat i reconeixent el treball que s’ha fet fins ara 
i els magnífics professionals que formaven part també del 
model anterior, però també avançant per a millorar l’atenció 
al nostre alumnat, entre altres qüestions a demanda del seu 
grup parlamentari també i d’altres entitats, com després, si 
vol, li podré demostrar.

En este sentit, quina és la situació del sistema d’orientació al 
nostre territori en els centres educatius? Doncs, mire, que hi 
ha un 63 % més d’orientadors i orientadores que en el curs 
passat, un 63 % més; que hi ha, ni més ni menys que en la 
nostra circumscripció, a la qual vosté representa com a dipu-
tada, la de Castelló, un 73 % més de treballadors de l’orien-
tació educativa que el curs passat, un 73 % més. I això en 
què s’ha vist vinculat en la millor atenció al nostre alumnat? 
Doncs, resulta que hem disminuït la ràtio orientador/alumne 
a quasi la meitat que la del curs passat, ni més ni menys. I, 
a més a més, hem mantingut i hem millorat els processos 
multidisciplinars de coordinació i d’atenció, creant les unitats 
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d’atenció especialitzades, sis unitats d’atenció especialitza-
des en diferents situacions d’orientació i camps de l’orien-
tació, entre altres algunes de les quals vosté ens demanava, 
com, per exemple, les de l’alumnat amb altes capacitats intel-
lectuals. I també s’han constituït i posat en funcionament 
els grups d’orientació de zona, així com les coordinacions 
territorials. I això que és un procés i és el primer any i hi ha 
un 63 % més de treballadors i treballadores i s’ha reduït a la 
meitat en la ràtio d’atenció d’orientador per alumnat.

Per tant, en quina situació estem? Millor que anterior, 
perquè estem atenent molt millor el nostre alumnat, hi 
ha més professionals, hi ha una millor atenció als nostres 
xiquets i xiquetes i hi ha una atenció més personalitzada, 
més arrelada a cada centre educatiu.

Evidentment, cal continuar millorant, perquè res és perfecte; 
però sí, evidentment, estem millor que l’any passat.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula la il·lustre diputada.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Ventura Campos:

Señor conseller, parece que estamos hablando de realidades 
diferentes. Por eso yo le voy a resumir en cinco puntos cuál 
es la situación real de los orientadores educativos en los 
centros de la Comunidad Valenciana, porque me temo que 
no coincidimos en nada de todo lo que usted ha expuesto.

En primer lugar, tengo que decirle que existe un caos norma-
tivo, opacidad y falta de participación de su nuevo modelo 
de orientación. Excesiva burocracia. En tercer lugar, falta de 
recursos materiales y humanos; usted cada vez me da un 
porcentaje de orientadores, pero tengo que decirle que la 
concertada aún está esperando esos orientadores. También 
han mermado sus condiciones laborales y, por no decir, esas 
estructuras inoperativas del decreto. Y no lo dice Merche 
Ventura ni lo dice Ciudadanos, lo dicen los propios orien-
tadores, esos que ustedes no les dejan participar, esos que 
ustedes los silencian y hoy tengo la oportunidad de darles 
voz en este pleno.

Tengo que decirle que usted, de manera unilateral y sin 
anestesia, decidió cargarse los SPE sin consenso con la 
comunidad educativa, en plena pandemia, así, en quince 
días ustedes hacen un borrador, un borrador del decreto 
72, un decreto chapucero que está generando un caos en 
la orientación. ¿Por qué no quiso escuchar a los orientado-
res, no quiso escuchar a las asociaciones de padres y madres 
y tampoco, tengo que decirle, ni a los colegios oficiales de 
psicólogos, pedagogos, psicopedagogos y un largo etcétera 
que no tengo tiempo a definir?

Ustedes sustituyeron los 34 SPE que ofrecían calidad educa-
tiva, como usted decía, por nada menos que 307 agrupacio-
nes de zona, agrupaciones que tengo que decirle que son 
sin sentido en su mayoría porque han demostrado no ser 
funcionales, primero porque son agrupaciones incongruen-
tes. Se lo voy a explicar. Cuando usted agrupa un centro 
educación infantil y primaria con un IES para que hablen de 
su problemática de orientación, oiga, que usted es maes-
tro, sabe que la problemática no es la misma y, aparte de la 
incongruencia de tantas agrupaciones. Y, segundo, porque 
su directora general de políticas inclusivas ha tenido que 
emitir varios escritos aclarando que, lejos de solucionar los 
problemas, han agravado los existentes y han generado 
otros nuevos problemas que conllevan la inseguridad jurí-
dica en el horario laboral de los orientadores.

Me resulta de muy dudosa legalidad que un orientador de 
infantil y primaria tenga que sustituir a un maestro sin ser 
maestro, que tenga que dar las clases, también que tenga 
que vigilar los patios, entre otras tareas que tienen que reali-
zar, tareas que tengo que decirle que no le corresponden, sin 
respetar ni sus competencias y sin respetar su carga lectiva. 
Pero ustedes se tapan los ojos y esto genera un agravio entre 
los orientadores que van a los colegios respeto a los que van a 
los IES y con este agravio dudo que los orientadores opten por 
primera opción a ir a un centro de educación infantil y primaria.

Este decreto es el resultado de un caos extremo por la alta 
burocracia. Y es tan escandaloso que el orientador se pasa 
más horas delante del ordenador que mirando a la cara a un 
alumno y esto sí que es tremendamente grave.

Mire, conseller, siento decirle que la desaparición de los 
servicios psicopedagógicos escolares no ha sido una buena 
idea. Por eso, le invito a que derogue este decreto 72 y abra 
un proceso de diálogo y participación para crear un modelo 
mixto, pues, la solución, igual que la responsabilidad de que 
el alumnado reciba la atención que merece, es solo suya.

Y, mire, conseller, por si no lo sabe, muy pronto tendrá otra 
oportunidad de escucharlos, ya que no los escuchó cuando 
creó el decreto. Y así, si se lo piensa, puede ir a esta manifes-
tación, que es el 30 de abril, donde le van a explicar con más 
detalle los puntos que le acabo yo de indicar. Por cierto, el 
sindicato que organiza esto es el STEPV, que es su sindicato. 
Le invito a que vaya.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, 
quan la diputada arribe al seu escó...

Ara ja. Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.
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Primer que res, per a poder arribar a acords i poder millorar 
el sistema educatiu valencià amb les seues propostes, s’hau-
ria de deixar de faltar a la veritat. Vosté diu, de forma reite-
rada, que no ens hem reunit ni hem escoltat. La directora 
general s’ha reunit en nombroses ocasions amb els represen-
tants dels orientadors i les orientadores, i també amb totes 
les entitats que vosté ha dit, i ho ha fet en moltes ocasi-
ons. I, de fet, el procés participatiu va ser..., en doble procés 
participatiu que no en altres decrets. Vosté ho pot vore i 
ho pot observar. Per tant, deixe de faltar a la veritat, això el 
primer que res.

I estaria bé també, ja que vostés deien que venien ací a 
ser aquells del sentit comú i de la coherència, doncs que 
recordara les seues pròpies paraules. (Mostra un retall de 
premsa) Fa ben poquet, crec que és vosté aquesta persona, 
en aquestes Corts, deia que «Ciudadanos exige al Consell 
aumentar los orientadores en los centros educativos». I 
resulta que no només els hem augmentat, sinó que hem 
augmentat un 63 %. No li agrada, i ho proposava.

Vosté deia, a més a més, que s’havia de reducir, «se tenía que 
reducir en tres años la ratio de atención orientador-alumno». 
En tres años era la seua proposta, en un any l’hem reduïda a 
la meitat.

Vostés deien també que era especialment inestable la planti-
lla dels orientadors i orientadores, de fet, ho deia amb dades 
concretes, i deia: «Hay una inestabilidad laboral increíble, en 
la que solo hay, de las 462 plazas, solo 35 son fijas». Resulta 
que ara no són ni 462, sinó que son 1.053 les places que 
han eixit al concurs de trasllats. Quasi el doble de places, 
totes elles tretes a estabilitat per al concurs de trasllats. Jo 
crec que s’haurà de fer mirar si vosté el que fa és propo-
sar coses amb coherència o simplement bufar cap a on bufa 
el vent, i així els porta cada vegada a defensar una cosa i la 
contrària a la mateixa vegada.

També ha dit vosté que la concertada està molt preocupada. 
Tot just hi ha hagut mesa de negociació amb la concertada i 
les seues patronals, i van eixir, i així ho van manifestar, molt 
satisfets de saber que no només hem negociat per a millo-
rar el procés i el model d’orientació, sinó que saben, de bona 
fe, que la proposta augmentarà substancialment els recursos 
i les dotacions que tenien fins ara. Com ha passat sempre 
des que governa este govern del Botànic, que tenen més 
recursos, tant els centres educatius públics com els centres 
concertats.

I acabe. Vosté sol fer aquest tipus de reivindicacions i 
després, quan anem a l’hemeroteca, queda en evidència. 
Simplement li demane que continue fent el seu treball parla-
mentari, però que revise les seues posicions i que no vaja 
cada vegada a un costat i cada vegada a l’altre, perquè, si 
no, li passarà el que li passa al seu grup parlamentari, que 
quedarà en l’extrema irrellevància.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.485, que formula el dipu-
tat José Juan Zaplana, del Grup Parlamentari Popular, a 
la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública sobre els 
serveis al centre de salut de Torrevieja.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Zaplana López:

Muchas gracias, presidenta.

Mire, hace unas semanas usted estuvo aquí para hablar 
sobre la situación del departamento de salud de Torrevieja, 
señora Barceló, pero fue decepcionante, porque usted 
intentó acusar a todo el mundo de sus decisiones improvisa-
das para intentar justificarse.

Seis meses después, la situación del departamento es un 
infierno sanitario, laboral y asistencial, y así lo definen los 
profesionales que trabajan allí. No son fake news, señora 
consellera. Usted mantiene multitud de servicios privatiza-
dos, pero además es que las personas que ha nombrado en 
la dirección del departamento son incapaces de resolver los 
problemas existentes. Y la división constante de los jefes de 
servicio, los errores de bulto en la gestión y los datos asis-
tenciales piden a gritos que usted sea menos autocompla-
ciente y más autocrítica. Y, sobre todo, que planifique medi-
das urgentes, porque estamos a puertas de verano, y esto 
puede alcanzar una situación dramática.

Por eso hoy mi pregunta va dirigida en si hoy usted es capaz 
de describir la situación actual de Torrevieja y cuál es su 
plan, si lo tiene, para revertir esta situación, ante el incre-
mento de población que tiene este departamento a partir de 
estas fechas y la falta de personal.

Gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable...

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Señor Zaplana...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

...consellera de sanitat.

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Sí.


